
"ויַרְַּא בלָּקָ בןֶּ צפִּורֹ"
הסגולה הגדולה בקריאת פרשת בלק.

פרשת בלק היא מהפרשיות החשובות ביותר ויש בה סגולות ודברים נשגבים, 
אחת ההנהגות של ק"ק "שובה ישראל" זה לקרוא ביום שלישי מידי שבוע 
את כל פרשת בלק. אומרים רבותינו הקדושים שהכוח של פרשת בלק הוא 

שאם אדם מתכנן לעשות רע לחבירו או אנשים שחושבים לעשות רע 
למישהו והאדם קורא את פרשת בלק, אז כל התכנונים וכל המזימות שזממו 

לעשות לאדם ואפילו שלא יודע את מה שתכננו וזממו לעשות לו, בכוח 
הקריאה של פרשת בלק הקב"ה מבטל אותן כי כך היה גם עם בני ישראל.

בלק  ישראל,  לעם  לעשות  מתכננים  ובלעם  בלק  מה  ידעו  לא  ישראל  בני 
ובלעם עמדו ליד מחנה עם ישראל כמו תיירים עומדים ומסתכלים על עם 
ישראל שיצא ממצרים, הולכים ממקום אחד למקום שני ומקריבים קורבנות, 
עם ישראל לא ידע מה קורה שם. בלק ובלעם ניסו לקלל ולהביא חורבן והרס 

גדול ביותר, כליה לעם ישראל. אבל הקב"ה הציל את עם ישראל מבלי 
שידעו, מבלי שהתפללו וביקשו שום רחמים והצלה, הקב"ה הציל אותם 

מהתוכנית של בלק ושל בלעם.

וחושבים  אנשים שמתכננים  יש  זוכה שאם  הזו,  את הפרשה  אדם שקורא 
לעשות לו דבר רע, בכוח הקריאה של פרשת בלק זה מבטל את כל התוכניות 
והעצות, המחשבות וכל הדברים הרעים שמישהו מתכנן לאדם, הכל מופר 

ובטל, לא שריר ולא קיים, אין מציאות שיפגעו באדם בכוח של פרשת בלק.

ככל שיותר מעמיקים ומבינים יותר בעומק של פרשה זו, זוכים לסיעתא 
דשמייא שאם חושבים על האדם דברים רעים לא יעלה בכוחם של האנשים 

להזיק לאדם שום נזק ושום דבר רע.

לכן האדם יקבע פעם בשבוע ללמוד פרשת בלק בכל הכוח ולהקפיד בזה 
הקפדה גדולה, מי יודע איפה יושב אדם בסוף העולם וזומם רע על האדם, 
מתכנן לפגוע בפרנסה של האדם, בחירות שלו, בטוב שלו או במשפחה שלו. 
על ידי קריאת פרשת בלק, האדם מסיר את כל התוכניות וכל הדברים הרעים 
שזממו וחשבו לעשות לו וכך הכל מופר ויורד ואפילו מבלי שהאדם ידע אילו 

ניסים קרו לו או דברים רעים רצו לעשות לו והקב"ה הושיע אותו.

"הִנהֵּ עַם יצָאָ מִמִּצרְַיםִ"
כוונתו הנסתרת של בלק בקריאתו לבלעם.

רואים בפרשת השבוע בני ישראל מתקרבים לארץ ישראל, עוברים ליד מואב 
יודע מה לעשות ושולח לקרוא לבלעם בן בעור "הִנהֵּ  ובלק מלך מואב לא 
יצָאָ ממִצִּרְַיםִ". שואל אור החיים הקדוש מה זה עם יצא ממצרים, הרי  עםַ 
כל העולם שמעו ופחדו, בקריעת ים סוף לא רק הים נקרע לשנים אלא בכל 
מקום שהיה מים בעולם, המים נקרעו לשניים וכולם ידעו שזה בגלל שעם 
ישראל יצא ממצרים והקב"ה קרע להם את הים. כך גם מתי שהקב"ה ירד 
בהר סיני לתת את התורה בכל העולם היו קולות וברקים, אם כך מה זה מה 
שבלק אומר לבלעם הנה עם יצא ממצרים, הרי בלעם הראשון שידע שעם 

ישראל יצא ממצרים?

אלא אומר "אור החיים" הקדוש יסוד גדול, מתי שפרעה פחד מעם ישראל 
הוא קיבץ את שלושת היועצים החזקים שלו, איוב בלעם ויתרו שאיתם היה 
מטכס עצות ודן בדברים החשובים במצרים. בלעם אמר לפרעה לא לפחד 
כי יש לו כוח של קללה וכך יקלל אותם ולא יצאו ממצרים. על ההבטחה הזו 
שבלעם הבטיח לפרעה שיקלל את בני ישראל והם לא יצאו ממצרים וישארו 
וזהב. גם כל הגוים  שם, פרעה גידל את בלעם למעמד גבוה ונתן לו כסף 
שפחדו מעם ישראל היו עושים טוב לבלעם ושולחים לו מתנות, שיקלל את 

בני ישראל ויזיק להם.

אם כך שולח בלק לבלעם, כל ההבטחות שהבטחת לפרעה ולגוים לא 
התקיים כלום, העם יצא ממצרים והוא מגיע לפה. אומר אור החיים הקדוש 
כל מה שאמר בלק לבלעם היה כדי ללעוג לו שלקח כסף ורכוש מכולם, לקח 

כבוד מכולם ובסוף לא יצא מזה כלום.

אדם יכול להחריב את העולם: כמו אדם שיש לו פועלים יכול לפגוע ולשבור להם את הנפש שלהם במילים שהוא אומר, כמו בבית ספר 
מורה יכול לשבור ולהרוס חיים של ילד בפה שהוא מדבר, בדברים שהוא בא כועס מהבית ואומר לילד דברים או אומר להורים על הילד 

דבר, כמה חורבן הפה יכול לעשות. וכמה אדם צריך לחשוב ולסנן במסננת חזקה וגדולה של השכל ושל הלב כל מילה שהאדם אומר, כי 
המילים יכולות לעשות חורבן וצריך האדם לקחת אחריות על כל מילה שהוא אומר.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



"הִנהֵּ עַם יצָאָ מִמִּצרְַיםִ הִנהֵּ כסִָּה אֶת עֵין הָאָרֶץ והְואּ ישֵֹׁב מִמֻּליִ"
בלק פחד מעם ישראל ורצה לקלל אותם בגלל שיש להם את הכוח 

של האות ע'

אנחנו רואים בתחילת הפרשה בלק רואה את כל מה שעשה ישראל לאמורי 
שולח  בלק  ישראל,  מעם  ומפחד  הואּ"  רַב  כיִּ  מאְדֹ  הָעָם  מפִנְּיֵ  מואֹבָ  "ויַגָּרָ 
לבלעם שיבוא לקלל את עם ישראל ואומר לו "הִנהֵּ עםַ יצָאָ ממִצִּרְַיםִ הִנהֵּ 
כסִהָּ אתֶ עיֵן הָארֶָץ והְואּ ישֹׁבֵ ממִלֻּיִ". נבוא ונשאל בגלל שיש הרבה אנשים 
בלק פוחד, הרי כמות היא לא בהכרח הסיבה לנצח במלחמה אלא האיכות 

שהחיילים יהיו חזקים, כמות הכלי הנשק שיש להם.

ציפור  לו  הייתה  כי  ציפור"  "בן  בשם  שנקרא  הקדוש  החיים"  "אור  אומר 
שאיתה היה עושה כישופים ודברים חמורים ביותר ודרכה היה יודע מה עומד 
לקרות בעולם. אם כך למה מלך מואב שהיה חכם גדול ומכשף מהגדולים 
בעולם מפחד מהעם רב? ושאלה שניה יש לשאול מה הכוונה שאומר בלק 
יש  וכי  "וכסה את הארץ"  כתוב  להיות  צריך  היה  הָארֶָץ,  עֵין  אתֶ  כסִהָּ  הִנהֵּ 

לארץ עיניים?

לג,  לנו )תהלים  דוד המלך אומר  גדול,  יסוד  ולומר  אלא אולי אפשר לפרש 
יח( "הִנהֵּ עֵין ה' אלֶ ירְֵאיָו" כתוב בספרים הקדושים שהקב"ה נותן לצדיקים 
ולקדושים שתהיה להם שליטה וכוח על האות ע'. נראה מה מיוחד והכוח 
באות ע', שני הדברים הקשים בעולם זה המוות והרעב. אדם שהוא עני, אין 
לו אוכל בבית ואין לו איך להתפרנס נחשב כמת. רעב זה קשה ביותר וכך גם 

המוות, דוד המלך אומר )תהלים קיח, יח( "יסַרֹּ יסִרְַּניִּ יהָּּ ולְמַוָּתֶ לאֹ נתְָננָיִ".

אם ניקח את המילה רעב ונוציא את האות ע' יוצא רב או בר מלשון אוכל ואם 
ניקח את המילה מות ונכניס בפנים את האות ע' יוצא מעות שזה כסף. עין 

־ה' הכוח של העין נתן הקב"ה ליראים, לצדיקים. הצדיק יכול לקחת מות ולה
כניס בפנים ע' ויוצא מזה מעות כסף של צדקה. הצדיק יכול לקחת מהרעב 

את האות ע' ויוצא מזה רב או בר.

אומר בלק מלך מואב "כיִּ רַב הואּ" העם הזה יצא ממצרים הולך במדבר ושם 
צריך להיות עניים כי אין אוכל במדבר, אז איך יש לעם ישראל מה לאכול ומה 
לשתות במדבר, היו צריכים להיות ברעב. אומר בלק "כסִהָּ אתֶ עֵין הָארֶָץ" 
האות ע' אצלם. אם כך אין רעב ויש רב וזה מהכוח של האות ע' שנמצאת 
אצלם. לכן פוחד בלק ואומר לבלעם לבוא לקלל את עם ישראל כי הכוח של 

המוות והרעב ביד שלהם.

ֶׂה" ָּברָ אֲשֶׁר אֲדַברֵּ אֵליֶךָ אתֹוֹ תַעֲש "ואְַךְ אֶת הַד
לפעמים גם אם נראה שיש לאדם ברכה זו קללה עבורו

ישראל  לקלל את עם  ללכת  רואים שבלעם מנסה  אנחנו  בפרשת השבוע 

והקב"ה אומר לו "לאֹ תֵלךְֵ עִמהָּםֶ לאֹ תָארֹ אתֶ הָעםָ כיִּ ברָוךְּ הואּ" שלא ילך 
איתם, עד  ללכת  רק  רוצה  לקלל. בלעם מנסה לשכנע את הקב"ה שהוא 
ָּברָ  ּ הָאנֲשָׁיִם קוםּ לךְֵ אתִָּם ואְךְַ אתֶ הַד שהקב"ה אומר לו "אםִ לקְִראֹ לךְָ באָּו
תַעֲשהֶׂ" ופתאום בלעם רוצה לברך את עם ישראל,  אתֹוֹ  אשֲׁרֶ אדֲַברֵּ אלֵיֶךָ 
רוצה  הוא  ורגע אחרי  לקלל  רוצה  איך בלעם ברגע אחד  מובן  לא  זה  דבר 

לברך?

אלא אומרים רבותינו הקדושים שגם הברכה שרצה לברך היא הייתה קללה, 
ּן ויַבִּעְטָ" )דברים לב, טו( שיהיה  בלעם רצה לברך את עם ישראל "ויַשְִּׁמןַ ישְֻׁרו

להם הרבה טוב ומרוב טוב שיתקלקלו.

לפעמים מתי שאדם רואה שנהיה לו טוב, זה עושר שמור לבעליו לרעה. לכן 
הרבה פעמים שרואים אדם מצליח ודרך רשעים צלחה, שידע שזו קללה ולא 
ברכה. לפעמים רואים אדם שטוב לו והוא מרוויח ועשיר זו קללה ולא ברכה, 
משהו רע מסתתר לו. הבהמות לפני ששוחטים אותן מפטמים אותן, כולם 
חושבים הנה הבהמה עם הרבה בשר והיא בריאה, רואים שיש בה הרבה 

בשר וזה טוב לה אבל לא, זו הכנה לשחיטה.

לרעה.  לבעליו  שמור  עושר  שזה  האדם  את  מגדיל  הקב"ה  פעמים  הרבה 
כך בלעם בירך, עשה שרצה לברך את עם ישראל ברכות שיהיו עושר שמור 

לבעליו לרעה.

 שאלה: 

כבוד הרב לקראת יום שישי ובשבת קודש, יש לי תחושה בנפש של עצבות ודחפים לא טובים, משהו לא מובן. איך אני יכול לשפר את 
 התחושה ולינוק קדושה וליהנות בשבת?  

 תשובה:  

שבת זה הזמן הגבוה ביותר שהנשמה היתירה מתעברת באדם, והיצר הרע מנסה להוריד את זה, וכמה שאדם יותר מתחזק, והנשמה שלו 
 יותר גבוהה – אז המלחמה הפנימית יותר גדולה. 

אם מרגישים בשבת מלחמה קשה של יצר הרע, סימן שהנשמה היתירה היא גבוהה מאד מאד, וכמה שיותר תקדשו את עצמכם, אז יהיה 
משקל לנשמה, כי הנשמה זה כמו אורח שבא לבית ואם אורח בא לבית והבית לא מסודר והפוך, אז האורח לא נוח לו בבית. הנשמה 

מגיעה בשבת, ואם הבית, הגוף, לא מסודר, המחשבות לא מסודרות, הדברים לא מסודרים – אז הנשמה היתירה לא נוח לה בגוף, אדם לא 
 הכין טוב את ה"בית" טוב לאורח שבא. 

אז צריך להכין טוב את הגוף הגשמי ברוממות ובהתקדשות רוחנית ואז יש משקל לנפש איפה להיות טוב.



ָׂדֶה" ורֹ אֵת ירֶֶק הַשּ ּ כלִּחְךְֹ הַשּׁ הָל אֶת כלָּ סְביִבתֵֹינו ּ הַקָּ "עַתָּה ילְחֲַכו
האדם צריך להרבות בתורה ובמעשים טובים שעליהם יקבל שכר ולא 

בגלל סביבתו שאינה טובה

אנחנו מוצאים בפרשת השבוע שבלעם ובלק חושבים ומטכסים עצה איך 
לפגוע בעם ישראל, התכנונים והמחשבות של בלק ובלעם זה לא היה סיפוק 
לשעתו בלבד או מלחמה זמנית ונקודתית עם עם ישראל, אלא זה היה דבר 

להת איך  דורות  לדורי  לרשעים  עבודה  תוכנית  דורות,  לדורי  וארוך  ־רוחבי 
ובטוהר  בתמימות  ללכת  איך  ישראל  עם  של  ותוכנית  ישראל  עם  עם  נהג 
עם הקב"ה, להינצל מהרשעים מתי שהם מתכננים דברים רעים נגד עם 

ישראל.

וכך אפשר לומר יסוד גדול מפרשת השבוע, מתי שאדם עוסק בתורה ונמצא 
בקדושה אז הכוח שלו גדול ביותר, אבל מתי שהאדם נמצא ליד אנשים שהם 
לא עוסקים בתורה והוא עוסק בתורה, המעלה והדרגה שלו עולה לדרגה 
ויותר גבוהה כי הסובבים שלו לא עוסקים בתורה, אז הוא טוב  יותר גדולה 

והם לא טובים המעלה שלו עולה יותר.

ומובא במדרש )בר"ר נ, יא( רַביִּ ברֶֶּכיְהָ ורְַביִּ לוֵיִ בשְּׁםֵ רַביִּ חָמאָ ברַּ חֲניִנאָ שְׁניֵ 
ָּברָ אחֶָד, לוטֹ וצְרְָפיִת. צרְָפיִת אמָרְָה )מל"א יז, יח( "מהַ ליִּ ולָךְָ  ּ ד בנְּיֵ אדָָם אמָרְו
איִשׁ הָאלֱהֹיִם באָּתָ אלֵיַ להְַזכְיִּר אתֶ עֲונֺיִ ולּהְָמיִת אתֶ בנְּיִ" עַד שֶׁלאֹ באָּתָ אצֶלְיִ 
ַׂי רַביִּם עלַ  ּ מעֲַש והְָיו ׂיַ ומּעֲַשהֵׂ אנַשְׁיֵ עִירִי  הָיהָ הַקָּדושֹׁ ברָּוךְּ הואּ רואֹהֶ מעֲַש
ֶּקֶת ביֵּניֵהםֶ, עַכשְָׁיו שֶׁבאָּתָ אצֶלְיִ "באָּתָ אלֵיַ להְַזכְיִּר  אנַשְׁיֵ בנְּיֵ עִירִי והְָייִתִי צדַ

אתֶ עֲוניִ ולּהְָמיִת אתֶ בנְּיִ".

אמרה הצרפית לנביא כל עוד שלא באת אלי, עם כל האנשים הפשוטים פה 
בלי תורה מצוות ומעשים טובים, אני עם הקצת מצוות ומעשים טובים שיש 
לי הייתי נקראת הצדיקה הגדולה בעיר. אבל עכשיו שבאת אלי ואתה נביא 
לי  ונותן  ואז הקב"ה מעניש אותי  וצדיק, אני לידך לא נחשבת לכלום  גדול 

דברים קשים, כי אני כבר לא נחשבת כצדיקה לידך.

לוטֹ אמָרַ )בראשית יט, יט( "ואְנָכֹיִ לאֹ אוכּלַ להְִמלָּטֵ הָהָרָה פןֶּ תִּדְבקַָּניִ הָרָעהָ 
ַׂי ומּעֲַ ־ומָתִַּי", עַד שֶׁלאֹ הָלכַתְִּי אצֵלֶ אבַרְָהםָ הָיהָ הַקָּדושֹׁ ברָּוךְּ הואּ רואֹהֶ מעֲַש

ָׂיו רַביִּם  ִּיק ביֵּניֵהֶם, עַכשְׁוָ שֶׁאנֲיִ הולֹךְֵ אצֵלֶ אבַרְָהםָ שֶׁמעֲַּש ֵׂי בנְּיֵ עִירִי ואַנֲיִ צדַ ש
לוט שהיה אדם בעייתי בהתנהגות שלו  בנְּחֲַלתָוֹ.  לעֲַמדֹ  יכָולֹ  איֵניִ  שֶׁליִּ  עַל 
בזמן שבאו המלאכים להחריב את סדום, הוא אמר להם שהוא לא יכול ללכת 
לכיוון של אברהם אבינו כי אברהם אבינו גדול וצדיק, אם ילך לשם הוא יחשב 
לרשע ולכלום. אבל אם ילך למקום אחר שיש בו רשעים, הוא יכול להיקרא 
עושה המעלה שלו תהיה  טובים שהוא  בגלל הקצת מעשים  וקדוש  צדיק 

גדולה ומרוממת.

נהיית  שלו  המעלה  רשעים  ליד  מצוות  קצת  בו  שיש  אדם  גדול,  יסוד  וזה 
 ּ יצִטְָרְכו ושְֶׁלאּ  כיפור  יום  וחשובה מאוד. כך גם מוצאים בתפילה של  גדולה 
ְׂרָאלֵ זהֶ לזָהֶ ולְא לעְםַ אחֵַר. לפעמים אדם מקבל את השכר שלו  עַמךְָּ ביֵּת ישִ
לא בזכות עצמו אלא בזכות חבירו, לו יש קצת מצוות ולחבר אין בכלל מצוות 
אז ליד החבר הוא נחשב כצדיק גדול ואז הוא מקבל את השכר שלו בגלל 
שלחבר אין כלום ולו יש קצת, לא בגלל המצוות שיש לו כי יש לו קצת מצוות, 
אבל ליד החבר שאין לו הקצת הזה נחשב הרבה. וכך גם עם ישראל לפעמים 
אין להם אף מעמד רק קצת, אבל לפני אומות העולם הם נקראים צדיקים 

גדולים כי מקבלים את השכר בגלל המעשים רעים של אומות העולם.

על פי זה יובן מה שאומרים בתפילת יום הכיפורים שאם נצטרך לקבל שכר, 
לא נקבל אותו בגלל שיש סביבנו אנשים פשוטים בלי תורה ובלי מצוות, כך 
גם עם ישראל שלא נקבל את השכר בגלל שאין לאומות העולם כלום, אלא 
שנקבל שכר מריבוי המעשים שלנו ומהקדושה ועבודת השם שלנו, משם 
נקבל את השכר שלנו ולא מחוסר מעשים ומעלות שיש לסובבים אותנו, אלא 

בזכות המעמד הגדול ורוב התורה שיש בעולם.
וגם כך מוצאים גם בפרשת תולדות שאבימלך אומר ליצחק )בראשית כו, טז( 
ּ מאְדֹ". אומר אבימלך ליצחק שילך משם כי עצמת  ּ כיִּ עָצמַתְָּ ממִנֶּוּ "לךְֵ מעִֵמנָּו
ממנו מאוד נהיית עשיר גדול ממנו מאיתנו, כי לנו אין מעשים טובים ולך יש 
קצת והקב"ה בחן אותך לידנו, יוצא שבגללנו ובזכותנו עצמת ונהיית עשיר 
גדול כי לך לבד אין מספיק מעלות ומצוות לקבל את כל העושר הזה. אבל 
אח"כ כשיצחק חוזר אליהם אומרים לו אבימלך ואנשיו )בראשית כו, כח( "רָאוֹ 

ּ כיִּ הָיהָ ה' עִמךְָּ", הקב"ה היה איתך וגם כשלא היית לידנו עלית והת ־רָאיִנו
עשרת וזה סימן שהדבר הזה שהוא בא ממך ויש לך כוח וזכויות משל עצמך.

 ּ וכך אפשר לומר גם בפרשת השבוע, שאומרים מואב לזקני מדיין "עַתָּה ילְחֲַכו
ָׂדֶה", אומרים מואב עם יש ורֹ אתֵ ירֶֶק הַשּ ּ כלִּחְךְֹ הַשּׁ ־הַקָּהָל אתֶ כלָּ סבְיִבתֵֹינו

ראל הגיע לדרגה שלוקח את כל הכוח שלו מכל סביבותינו מהסביבה שלנו 
שאנחנו אנשים לא כ"כ גדולים, הם לוקחים את הכוח ואת המעמד כי אנחנו 
לא מספיק חזקים ואין לנו מעלה גדולה. אבל הם לא ידעו שעם ישראל לא 
ֹן  ּ ישְִׁכ לבְדָָד  "עםָ  הם  ישראל  עם  כי  מהגוים  שלו  והמעלה  הכוח  את  לוקח 
הכוח  את  ישראל  לעם  נותן  ט( שהקב"ה  כג,  )במדבר  בָ"  יתְִחַשּׁ לאֹ  ובּגַוּיֹםִ 
לא בגלל הגוים שלא הולכים בדרך השם, אלא הקב"ה מסתכל על המעמד 

והכוח של עם ישראל.
לכן האדם צריך לדעת יסוד גדול, יש שכר שאדם מקבל בזכות ריבוי מעשים 
שלו  שהסביבה  בגלל  מקבל  שהאדם  שכר  ויש  ומצוות,  לתורה  שלו  טובים 
בלי מצוות ומעשים טובים ולו יש כמה מצוות וכמה מעשים טובים משם הוא 
מקבל את השכר שלו. בלק ובלעם פחדו ולא רצו שבגללם שאין להם מעשים 
טובים ואין להם שכר, בני ישראל יקבלו כוח ומעלה גדולה. אדם צריך לעבוד 
ְׂרָאלֵ זהֶ לזָהֶ שלא  ישִ ּ עַמךְָּ ביֵּת  יצִטְָרְכו ושְֶׁלאּ  את הקב"ה על ריבוי מעשים, 
נצטרך לקבל שכר מזה שאין לחבר שלנו מעלה. ולְא לעְַם אחַרֵ שלא נצטרך 

־לקבל שכר בגלל שלאומות העולם אין מעלה וגדולה, אלא על ידי עמל התו
רה ויראת שמיים ועבודת השם אמיתית משם נזכה לכל המעלות והדרגות 

הגבוהות והגדולות.

רבי מנחם מנדל מרימינוב אומר סגולה גדולה להינצל ממחשבות לא טובות, ממחשבות ח"ו מקולקלות שהם הרס איום ונורא, לומר את 
ה.  ר צוִהָּ ה' אֶת משֶֹׁ י הַצבָּאָ הַבאִָּים למִַּלחְָמָה זאֹת חֻקַתּ הַתּורָֹה אֲשֶׁ כל הפרשה של העניין של הגעלת כלים "ויַאֹּמֶר אֶלעְָזרָ הַכהֵֹּן אֶל אַנשְֵׁ
ּ באֵָשׁ וטְָהֵר אַךְ במְֵּי נדִָהּ יתְִחַטָּא  עֲביִרו ר יבָאֹ באֵָשׁ תַּ ת אֶת הַברְַּזלֶ אֶת הַבדְִּיל ואְֶת הָעפָֹרֶת. כלָּ דָבּרָ אֲשֶׁ אַךְ אֶת הַזהָָּב ואְֶת הַכסֶָּף אֶת הַנחְּשֶֹׁ
ּ אֶל הַמַּחֲנהֶ" )במדבר לא, כא-כד(. הפרשה של  באֹו ם ואְַחַר תָּ ביִעִי וטְּהַרְתֶּ ם בגִּדְֵיכםֶ ביַּוּםֹ הַשְּׁ ּ במַָּיםִ. וכְבִסְַּתֶּ עֲביִרו ר לאֹ יבָאֹ באֵָּשׁ תַּ וכְלֹ אֲשֶׁ
הגעלת כלים היא התיקון של מחשבות לא טובות. מי שיש לו ח"ו מחשבות של פיגול, התיקון של מחשבות פיגול, התיקון של מחשבות 
רעות של עריות, מחשבות רעות של דברים לא טובים, זה לומר את הפרשה של הגעלת כלים. זה יסוד גדול לתקן את הנפש ממחשבות 

פיגול ומחשבות לא טובות.



 רבי חיים בן עטר, האור החיים הקדוש 

יש מעשה מפחיד על ה"אור החיים" הקדוש. מסופר על האור החיים 
הקדוש, פעם אחת הוא נסע באוניה ופתאום היה סערה גדולה בלב ים, 

האוניה נשברה. האור החיים טבע, בנס הוא מצא חתיכת קרש, אחז 
 בקרש, בכל הגלים הגבוהים, עבר את הכל הגיע לחוף. 

הגיע לחוף שומם, האור החיים הקדוש היה בסכנת חיים. ממש עמד למות, 
היה בתשישות גדולה, תש כוחו, בקושי היה זוחל על הריצפה. היה מקום 
שומם, הוא היה זוחל, היה רעב, עייף, צמא, קר לו, מרחוק הוא ראה איזה 

בקתה, בית מעץ, עם אור בפנים. זחל האור החיים הקדוש עד בפנים, 
 הגיע לדלת, דפק, לא פתחו. 

־פתח האור החיים הקדוש את הדלת ונכנס. הוא ראה בית חם, יש שם שול
חן עם אוכל ויש שם מיטה. האור החיים ישב, היה בסכנת חיים, על שלושה 
דברים רק מתים, אדם שבסכנת חיים המון דברים מהתורה מותר לו לעשות 

אותם להציל את נפשו, האור החיים הקדוש לקח מהשולחן פירות, אוכל 
 שמותר לאכול, אכל ושתה, שכב על המיטה ונרדם. 

פתאום הוא מתעורר ומוצא סביבו קבוצה של אנשים רעים, שודדים רעים, 
שזה הבית שלהם. אמרו לו, מצאת איפה להיכנס, לגנוב לנו את האוכל 
שלנו, לישון במיטה שלנו, אנחנו פה הורגים אנשים, מחפשים אנשים 
 ובאת ליד שלנו ואכלת לנו ולקחת לנו ושתית לנו וישנת במיטה שלנו. 

אמרו לו, עכשיו אנחנו עושים לך משפט, מה המשפט, ישב ראש השודדים 
עם החברים שלו, המשפט להרוג את האור החיים הקדוש. האור החיים 

הקדוש אמר, בבקשה תהרגו, תעשו מה שאתם רוצים. אתם רוצים שאני 
אחזיר לכם את זה, אני אחזיר לכם מה שעשיתי, אבל מה שאתם רוצים 

 תעשו. 

־התחילו לדבר קצת עם האור החיים הקדוש, אחד מהשודדים, ראש השו
דדים פתאום אומר לו, אתה מוכר לי. אמר לו, אני רב במקום פלוני אלמוני. 
אמר לו ראש השודדים, לפני עשרים וכמה שנים גרתי שם ואתה הרב, אני 
מכיר אותך. אמר לו האור החיים הקדוש, מי אתה ומה אתה, אמר לו אותו 

 אדם אני ממשפחת כך וכך. 

אמר לו אור החיים הקדוש, אני מכיר את המשפחה שלך, איך הגעת לפה, 
איך הגעת לשפלות הזאת. אמר לו אותו אדם, האבא והאמא שלי היו רבים 
איתי, לוחצים אותי, התדרדרתי, עזבתי את המשפחה, נהייתי פושע, עליתי 

 להיות ראש הפושעים, ראש השודדים, ראש האנשים הרעים והמסוכנים. 

האור החיים הקדוש דיבר איתו, נכנס בו הרהורי תשובה. נכנס בו הרהורי 
תשובה גדולים, התחיל לבכות, אמר לאור החיים הקדוש, לא נעשה לך 

־כלום אבל תתן לי עצה עכשיו אתה, איך השם יסלח לי, הרגתי אנשים, אפי
לו את ההורים שלי ציערתי, היכיתי, גזלתי, שפכתי דם של עשרות אנשים, 

 מה אני אעשה שהשם יסלח לי. 

אמר לו האור החיים הקדוש אני אעשה לך תיקון תשובה שהשם יסלח לך. 
אמר לאור החיים הקדוש, רבי תגיד לי מה התיקון שלי. אמר לו האור החיים 

הקדוש, לך ותחפש נחש פיתן שנולד באותו יום ותשים אותו על קופסא 
קטנה על הגב שלך ושבע שנים תיתן כל יום לנחש לאכול. הוא יהיה סגור 

על הגב שלך, כל יום תעשה חור קטן, תכניס לו כמה גרגרים של אוכל, 
תאכיל אותו שבע שנים על הגב שלך ואחרי ששבע שנים תאכיל אותו 

ותדאג לו, תפתח בשנה השביעית את הקופסא שינשך אותך ותמות, זה 
 התיקון שלך. 

אותו אדם אמר, הרב צדיק, האור החיים הקדוש היה מלאך השם צבאות, 
הרב אומר שכך צריך לעשות, כך אני אעשה. הלך, חיפש נחש פיתן שנולד 
באותו יום, שם אותו בקופסה, כל יום היה נותן לו לאכול, לאכול שבע שנים. 

 אחרי שבע שנים פתח את הקופסא, הנחש יצא הכיש אותו ומת. 

אחרי כמה ימים עבר זמן, האור החיים הקדוש חולם את אותו אדם שאומר 
 לו בשמיים, זה התיקון שלי, אני מת אבל עליתי למקום גדול בשמיים. 

אומרים כל חכמי המוסר מה היה, האדם הזה אבא שלו גידל אותו, ילד אותו, 
עד גיל שבע זה גיל שילד יכול להתמודד לבד, גיל שבע כבר הילד בחיים 

פחות או יותר יכול להתמודד. ההורים גידלו אותו, האמא מהיום שנולד 
נתנה לו לאכול, נתנה לו לשתות, שמרה עליו, האכילה אותו, נתנה לו הכל 
והוא מה עשה, כפר בהורים, הזיק להורים, ציער את ההורים, ציער את מי 

שעשה לו טוב. ההורים עשו לו טוב, אבא ואמא לא משנה מה, עשו לך 
 טוב, ציערת אותם. 

־אמר האור החיים הקדוש, מתי שאדם עושה עבירה אנחנו אומרים בתפי
זכְרָּ  ניִם" )תהילים עט, ח(. מה הפירוש "אלַ תִּ ֹׁ ּ עֲו ֹנתֹ רִאש זכְרָּ לנָו לה, "אלַ תִּ

זכְרָּ  ניִם", וכי עוונות ראשונים כן השם יזכור, מה זה "אלַ תִּ ֹׁ ּ עֲו ֹנתֹ רִאש לנָו
ניִם"? אלא יש פה יסוד גדול,  אדם עשה עבירה ראשונה זה  ֹׁ ּ עֲו ֹנתֹ רִאש לנָו
הבסיס, על העבירה הראשונה באים עוד עבירות. אם שוברים את העבירה 

 הראשונה, כל העבירות נופלות.  

ניִם", העוונות הראשונים זה הבעיה  ֹׁ ּ עֲו ֹנתֹ רִאש זכְרָּ לנָו לכן אומרים "אלַ תִּ
של האדם בחיים. הגניבה הראשונה, השקר הראשון, הלשון הרע הראשון, 

ניִם", העוונות הרא ֹׁ ּ עֲו ֹנתֹ רִאש זכְרָּ לנָו ־הראשון, זה הקלקול הגדול. "אלַ תִּ
 שונים זה הבעיה של האדם.  

אותו אדם מה היה הבעיה שלו הראשונה, כיבוד אב ואם, הוא לא זכר וציער 
את האבא והאמא שגידלו אותו, שנתנו לו לאכול ולשתות, שעשו לו את כל 

 הטוב.  

אמר האור החיים הקדוש, זה התיקון שלו, על מה שלא כיבד את ההורים, 
הנה הנחש האכלת אותו, דאגת לו, שבע שנים גידלת אותו, אחרי שבע 

שנים מה, הוא הורג אותך. הנחש הזה שדאגת על הגב שלך שבע שנים 
הוא הורג אותך ואותו אדם בא בחלום לאור החיים הקדוש ואמר לו, בשמים 

סלחו לי על כל מה שעשית. האור החיים הקדוש אמר לו את התיקון שלו, 
שזה התיקון שלו. 

אדם צריך להיזהר מאד מאד מהדברים הראשונים, מהחטאים הראשונים, 
מהיסודות, מכיבוד אב ואם, מהיסודות של היהדות, מעשרת הדיברות. 

מהיסודות של עשרת הדיברות, היסודות של עשרת הדיברות אדם צריך 
להיזהר ממנם זהירות גדולה ביותר, "כבַּדֵּ אתֶ אבָיִךָ ואְתֶ אמִךֶָּ", "לאֹ תִגנְבֹ", 

"לאֹ תִרְצחַ", "לאֹ תִנאְףָ" )שמות כ, ב-יג(, אדם צריך לשמור את היסודות 
 הראשונות של עשרת הדיברות, זה היסודות שעליהם בנויה התורה. 

כתוב שבעשרת הדברות יש תרי"ג מילים ועוד בסוף עוד שבע מילים, יש 
־"כתר", שש מאות ועשרים אותיות יש בעשרת הדיברות, עשרת הדיב

רות זה כתר של התורה הקדושה, הכתר של התורה הקדושה זה עשרת 
 הדיברות. 

אדם צריך להיזהר זהירות גדולה ביותר בכל המצוות ולדעת יסוד גדול, כל 
מעשה טוב שאתה עושה זה יזכר לך, זה ישמר לך, אתה לא יודע איפה 

תקבל את זה. אבל אין בן אדם שעשה טוב ויצא לו רע מזה.


